


Prof. dr. Sarah de Lange

Al sinds de jaren ‘80 winnen radicaal-rechtse populistische partijen in heel 

Europa aan populariteit. Linkse partijen slagen er maar niet in om voldoende 

tegenwicht te bieden. Meer nog: ze nemen de thema's en retoriek van de rechtse 

partijen hoe langer hoe meer over. Tegelijk groeit de affectieve polarisatie: 

politieke tegenstanders zien elkaar steeds meer als vijanden. En dat is gevaarlijk, 

zegt professor Sarah de Lange van de Universiteit van Amsterdam die al jaren 

onderzoek doet naar de evoluties in de West-Europese partijpolitiek.

INTERVIEW MET PROF. DR. SARAH DE LANGE

“De politiek van 
traditionele partijen 

wordt over het 
algemeen rechtser”
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NIEUWE 
MAATSCHAPPELIJKE 
BREUKLIJNEN
PROF. DR. SARAH DE LANGE:  
“De steun voor radicaal-rechtse 
populistische partijen neemt al ruim 
drie decennia toe. Aan de andere 
kant van het politieke spectrum doen 
de groenen het steeds beter. Aan 
de basis van die evoluties ligt een 
verschuiving van de maatschappelijke 
breuklijnen. Zeg maar: de thema’s 
waarvan we wakker liggen. Vroeger 
stonden partijen tegenover elkaar 
rond economische thema's. Nu gaat 
het over sociaal-culturele vraag-
stukken zoals migratie en Europese 
integratie, en over klimaat – niet- 
materiële dingen dus. Daar horen 
ook tegenstellingen bij over de 
 hervorming van het democratische 
systeem en ethische kwesties: abor-
tus, euthanasie, de mogelijkheid voor 
homokoppels om te adopteren …” 

BUITENBEENTJE 
WALLONIË
“De ruk naar radicaal rechts in Europa 
is algemeen. Toch lijkt Wallonië voor-
lopig aan die tendens de ontsnappen. 
Hoe dat komt? Onderzoeken tonen 
aan dat het in ieder geval niet is om-
dat er geen voedingsbodem aanwezig 
is voor rechts-radicalisme. Er zit dus 
ook een radicaal-rechts potentieel. 
Twee elementen maken in Wallonië 
het verschil. Ten eerste is de PS altijd 
een klassieke sociaaldemocratische 
partij gebleven. Anders dan de sp.a 
in Vlaanderen of de PvdA in Neder-
land is ze nauwelijks opgeschoven 
naar het centrum. De partij zit ook 
nog stevig geworteld in de samenle-
ving en slaagt er zo in om die oude 
sociaaldemocratische kiezers vast te 
houden. Een tweede verklaring voor 
het feit dat Wallonië ontsnapt aan 
de verrechtsing is dat er geen sterke 

radicaal-rechts populistische partijen 
zijn. Het verhaal van radicaal-rechts in 
Wallonië is er vooral een van versplinte-
ring, schimmige leiders en gesjoemel.”

NATIONALISTISCH VERSUS 
KOSMOPOLITISCH
“Door die verschuiving van de maat-
schappelijke breuklijnen komen twee 
groepen politieke partijen tegenover 
elkaar te staan. Je hebt de nationalis-
tische partijen, die heel pessimistisch 
zijn over waar het met onze samen-
leving naartoe gaat. Daartegenover 
zitten de kosmopolitische, progressieve 
partijen die eerder positief zijn over de 
toekomst. Kijken we naar het kiezerspu-
bliek van de radicaal-rechtse populis-
tische partijen in Europa, dan bestaat 
dat eerder uit praktisch opgeleide 
mensen, mannen en mensen die op het 
platteland wonen. Vrouwen, inwoners 
van grote steden en hooggeschoolden 
kiezen doorgaans vaker voor kosmopo-
litische partijen.”

SARAH DE LANGE: “We weten uit onderzoek dat vakbonden een belangrijke 
barrière zijn om te stemmen op radicaal-rechtse partijen. Praktisch opgeleiden 
hebben bijvoorbeeld meer kans om op radicaal-rechtse partijen te stemmen, 
maar als ze lid zijn van een vakbond, maken ze minder snel die keuze. Dat is 
omdat vakbonden een positieve sociale identiteit geven, anders gezegd: het 
aangename, bevestigende gevoel dat je bij een groep hoort.”

TRADITIONELE PARTIJEN 
VERRECHTSEN
“Radicaal-rechtse populistische 
partijen hebben niet alleen steeds 
meer succes. Ze beïnvloeden ook 
het discours en beleid van ande-
re politieke partijen. Zo zijn so-
ciaal-democratische en liberale 
partijen veel meer aandacht gaan 
besteden aan thema’s zoals migra-
tie. Ze worden kritischer over het 
Europese integratieproces. En ze 
pleiten steeds vaker voor strengere 
controles en straffen. Het is dus 
niet zo dat de verrechtsing in de 
samenleving alleen doorsijpelt waar 
radicaal-rechtse populistische par-
tijen aan de macht zijn. De politiek 
van traditionele partijen wordt over 
het algemeen radicaal rechtser. In 
Denemarken zijn de sociaaldemo-
craten bijvoorbeeld heel ver gegaan 
in het omarmen van de agenda van 
de Deense Volkspartij.”

Vakbond als buffer 
voor verrechtsing 

"Nationalistische 
en kosmopolitische 
partijen staan 
tegenover elkaar." 
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SARAH DE LANGE: “Ik doe sinds 
2002 onderzoek naar de impact van 
radicaal-rechts op de West-Europese 

MEDIA VOEDEN SUCCES
“De media versterken die trend naar 
radicaal-rechts. Ze besteden relatief 
veel aandacht aan thema’s waarin  
radicaal-rechtse populistische 
partijen succesvol zijn, en gebruiken 
daarbij vaak dezelfde populistische 
retoriek. Ook de kleurrijke leiders 
van de radicaal-rechtse populisti-
sche partijen en hun controversiële 
uitspraken passen helemaal in de 
medialogica.”

POLITIEKE 
TEGENSTANDERS ALS 
VIJANDEN
“Waar ik mij als onderzoeker zorgen 
over maak, is dat met het succes 
van radicaal-rechtse populistische 
partijen de affectieve polarisatie 
groeit: de manier waarop je over 
je politieke tegenstander denkt. In 
een gezonde democratie bestrijd 
je elkaar met argumenten. Maar bij 
affectieve polarisatie haten burgers 
steeds vaker andersdenkenden. 
Uit onderzoek weten we dat die 

polarisatie tot een toename van politiek 
geweld leidt. Omdat je je tegenstander 
niet meer respecteert en oordeelt dat 
alle middelen geoorloofd zijn om je 
politieke doel te bereiken. Zo zien we 
dat de laatste twee à drie jaar, eigenlijk 
sinds de start van de vluchtelingen-
crisis, het aantal extreemrechtse acties 
is toegenomen. In november 2019 zijn 
er in Polen en Italië potentiële rechts- 
extremistische aanslagen verijdeld. 
In Italië vond men daarbij een groot 
wapenarsenaal. Ook Duitsland kent een 
grote toename van politiek geweld. Dat 
zijn zorgwekkende ontwikkelingen.”

BEHOEFTE AAN EIGEN 
VERHAAL
“Tot nu toe slagen de traditionele 
partijen er niet in om een tegen-
wicht te vormen tegen het succes 
van de rechts-radicale populisti-
sche partijen. Hoe kunnen ze het 
tij keren? Door werk te maken van 
een echt eigen verhaal in plaats 
van achter het radicaal-rechtse 
programma te hollen. Ze moeten 
een volwaardig en positief alter-
natief bieden. Niet alleen voor de 
maatschappelijke problemen van 
vandaag, ook die van morgen.”

"Linkse partijen 
nemen de thema’s 
en taal van rechtse 
partijen over." 

partijpolitiek. Dat is het jaar dat Pim 
Fortuyn opkwam en werd vermoord. In 
Nederland leefde lang het idee dat we 
immuun waren voor het radicaal-rechts 
populisme. Anders dan in Vlaanderen 
en Frankrijk hadden wij in de jaren ‘80 
en ‘90 geen sterke radicaal-rechtse 
partijen. Pim Fortuyn schudde alles 
door elkaar. Ik wilde toen heel graag 
begrijpen wat er in Nederland aan het 
gebeuren was.”

"Momenteel onderzoek ik de impact van 
iemands omgeving op de keuze voor 
radicaal-rechtse populistische partijen. 
De eerste resultaten tonen aan dat die 
impact groot is. Wanneer er bijvoor-
beeld meer migranten komen wonen 
in je omgeving, dan leidt dat vaker tot 

negatieve opvattingen over migran-
ten. In grootsteden zoals Amsterdam, 
Brussel en Parijs, waar veel hoger-
opgeleiden wonen die sowieso al 
positief staan tegenover migratie, 
gaan inwoners juist positiever 
denken over migranten wanneer 
hun aantallen toenemen. Een an-
dere vaststelling is dat mensen in 
krimpgebieden meer kans hebben 
om radicaal-rechtse populistische 
partijen te stemmen, ook wanneer 
daar geen migranten wonen. Krimp-
gebieden zijn gebieden waar er veel 
vergrijzing en weinig economisch 
perspectief is, en waar jonge en 
hoogopgeleide mensen wegtrekken. 
In Nederland gaat het over Zeeland 
en het platteland van Groningen."

Wie is prof. 
dr. Sarah de 
Lange?
• ●BIJZONDER HOOGLERAAR  

POLITICOLOGIE AAN DE UNI-

VERSITEIT VAN AMSTERDAM

• ●DOET ONDERZOEK NAAR 

 EXTREMISME, POPULISME  

EN PARTIJPOLITIEK
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“Het avondjournaal opent bij 

ons met Wout Van Aert die niet 

meedoet met het veldrijden. 

Is dat het belangrijkste wat 

er in de wereld gebeurt? 

Het nieuws in de kranten 

en op tv is het echte nieuws 

niet, maar is bedoeld om te 

verkopen.” Dat zegt Karl van 

den Broeck. Als tegenbeweging 

ontstond in 2010 Apache, 

een nieuwswebsite voor 

onderzoeksjournalistiek die aan 

het licht brengt wat anderen 

verborgen proberen te houden.

INTERVIEW MET 

HOOFDREDACTEUR 

VAN APACHE KARL 

VAN DEN BROECK

“Het is onze 
missie om 

corruptie aan het 
licht te brengen, 

en die zit nu 
eenmaal bij de 

macht”
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KARL VAN DEN BROECK: “De grote 
paradox is dat mensen alle middelen 
hebben om zich te informeren – dankzij 
het internet weten we in real time wat 
er aan de andere kant van de wereld 
gebeurt. Toch zijn we nog nooit zo 
slecht geïnformeerd. Ik geef je het voor-
beeld van de pensioenen. Hoe is het 
in godsnaam mogelijk dat de mensen 
pas panikeerden toen minister Daniel 
Bacquelaine MyPension.be lanceerde in 
2017? Terwijl de onbetaalbaarheid van 
de pensioenen al járen bekend is.”

HET NIEUWS IS HET NIEUWS 
NIET MEER 
“Veel heeft met de rol van media te 
maken. In de 19e eeuw en het begin 
van de 20e eeuw hadden kranten 
een maatschappelijke rol. Liberalen, 
katholieken, democraten en noem 
maar op, gebruikten de dagbladen om 
een visie te promoten, en die lag er 
duimendik op. Dat is volledig veranderd 
sinds de val van de Berlijnse muur. In 
Vlaanderen kwam die kentering tegelijk 
met de start van VTM in 1989. Media 
gingen zich plots niet langer op de 
burger richten, maar op de consument. 
Alles moest verkopen. Journalisten 
werden ‘verhalenvertellers’. En 
nieuwsberichten transformeerden tot 
teasende  verhalen. In de jaren ‘90 waren 
de kranten geldmachines. Uitgevers 
verdienden  miljoenen met advertentie- 
inkomsten. En kranten werden bijna 
gratis  gemaakt. Echte gloriedagen. Maar 
in 5 jaar tijd is die markt volledig in 
elkaar gestuikt – met de populariteit van 
de smartphone, het mobiele internet 
en de sociale media als doodsteek. 
Het businessmodel van de traditionele 
media werkt niet meer. De reclame-
inkomsten dalen 10 % per jaar. En 
mediabedrijven moeten back to basics.”

“Apache is ontstaan in die context 
van crisis. Bij De Morgen kwam er 
een ontslagronde waarbij een kwart 
van het personeel werd afgedankt. 

dat we iets hadden gepubliceerd. Nu 
brengen we onze onderzoeken zelf tot 
bij de mensen via Twitter.”

EEN TOEKOMST VOOR ONAF-
HANKELIJKE ONDERZOEKS-
JOURNALISTIEK
“In januari 2020 bestaat Apache 10 jaar. 
Maar we maken jammer genoeg nog 
altijd geen winst. Onderzoeksjour-
nalistiek is kosten- en tijdsintensief. 
10 % van onze onderzoeken leidt tot 
iets. En 1 % leidt tot iets groots. Soms 
werkt iemand tevergeefs een half jaar 
op een dossier omdat onze bronnen 
niet correct zijn, omdat het toch niet 
zo belangrijk is of omdat er nog een 
andere kant van het verhaal is. Dat we 
ons broodnodige werk kunnen blijven 
doen is dankzij onze abonnees – 4000 
intussen – en 1500 coöperanten.”

“Natuurlijk kan ik voor de financiële 
gezondheid onze redactie halveren. 
Maar zolang we kunnen, doen we dat 
niet. En natuurlijk kan ik adverteerders 
aantrekken. Maar dat doe ik bewust 
niet. Omdat het de essentie van de 
onderzoeksjournalistiek onderuithaalt: 
grondig onafhankelijk onderzoek doen. 
Vroeger, bij Knack, gebeurde het dat we 
een negatief artikel publiceerden over 
een bepaalde sector. Dan dreigden de 
adverteerders uit die sector meteen 
om hun advertenties terug te trekken. 
Om die inkomsten niet te verliezen, 
moesten we dan compenseren. Dat 
wil ik niet meer. Ik wil niet afhankelijk 
zijn van mensen of organisaties. Wij 
beslissen zelf welke stukken we al dan 
niet schrijven.”

"Is er dan geen toekomst voor de 
kosten- en tijdsintensieve onderzoeks-
journalistiek? Toch wel. Kijk naar het 
Franse Mediapart, opgericht in de tijd 
van Sarkozy door een groep ontevreden 
journalisten van Le Monde. Via crowd-
funding haalden zij 3 miljoen euro op 
om Mediapart op te richten. Zij hebben 

APACHE EN LE VIF/
L'EXPRESS LEGGEN  
ANTWERPSE 
VASTGOED-SCHANDAAL 
BLOOT
In november 2017 publiceert  
Apache een filmpje van het 
verjaardagsfeest van Erik Van der 
Paal van Land Invest Group. Bijna 
het voltallige Antwerpse schepen-
college viert met de vastgoed-
koning mee in sterrenrestaurant 
't Fornuis. Het internet ontploft 
even. Oude Apache-onderzoeken 
worden plots weer hot. Over de 
voorkeursbehandeling die Land 
Invest Group kreeg van de Ant-
werpse N-VA en de Luikse PS. Over 
de miljoenen die de projectont-
wikkelaar ontving van pensioen-
fonds Ogeo. Over zijn misselijkma-
kende restaurantuitgaven – 4 jaar 
lang gemiddeld 15.000 euro per 
maand – en de rijkelijke vergoe-
dingen voor zogenaamde consul-
tancyopdrachten. De mensen die 
bij de zaak betrokken waren, zijn 
intussen stuk voor stuk niet meer 
of nauwelijks nog politiek actief 
in Antwerpen. De Land Invest-gate 
zette Apache op de kaart.

Bij Knack, waar ik toen werkte, 
zagen we hetzelfde gebeuren. 
Besparen was het codewoord. En het 
eerste wat dan sneuvelde, was de 
onderzoeksjournalistiek. Apache is 
onder de naam De Werktitel gestart 
als blog. Met als doel: kritische, 
diepgravende en onpartijdige 
journalistiek brengen om burgers 
correct te informeren. In het begin 
moesten we maar hopen dat onze 
collega’s van de mainstreammedia 
onze stukken zouden overnemen. 
Anders wisten de lezers niet eens 

Karl van den Broeck26



nu 170.000 abonnees en sluiten elk 
jaar af met winst. Goed, wij zijn een 
stuk kleiner. Maar 10.000 abonnees, dat 
moet haalbaar zijn voor ons. Een van 
de manieren om te overleven, is sa-
menwerken. Dat doen we bijvoorbeeld 
met Follow the Money, een Nederlands 
platform voor onderzoeksjournalistiek. 
Wij nemen al hun stukken over en zij 
die van ons. Voor het schandaal rond 
Land Invest Group werkten we samen 
met Le Vif/L'Express. En nu loopt er een 
project met Knack en De Tijd."

PROGRESSIEF EN  
ONPARTIJDIG
"Ik weet dat de perceptie bestaat dat 
we een politieke kleur hebben. Ik kan 
je verzekeren: als vierde macht zijn we 
onpartijdig. We noemen ons wel een 
progressief medium. Wij komen op voor 
een samenleving die geëmancipeerd, 
transparant, divers en sociaal-demo-
cratisch is. En we geloven in de kracht 
van de mensen om daarnaar te streven. 
Tot daar onze visie. We hebben tien-
tallen dossiers geschreven over de PS 
die haar vriendjes bediende. Georges 
 Timmerman specialiseerde zich in de 
beginjaren van Apache in vastgoed. 
N-VA kwam toen niet in de picture. Nu 
vind je ze inderdaad wel in onze dos-
siers. Onze missie is om corruptie aan 
het licht te brengen, en die zit nu een-
maal bij de macht. De enige politicus 
die ooit afgetreden is na een artikel in 
Apache, is een socialist: Tom Balthasar.”

“In de follow-up van onze reeks berich-
ten rond de mogelijke banden tussen 
Land Invest Group en de Antwerpse 
politiek, hebben ze ons proberen te 
criminaliseren. Projectontwikkelaar 
Land Invest Group en Joeri Dillen, de 
voormalige kabinetschef van Bart De 
Wever, eisten een schadevergoeding van 
350.000 euro. Bart De Wever noemde 
ons meermaals een lasterlijk medium. 
We werden in de rechtbank afgeschil-
derd als riooljournalisten en huurlingen 

van politieke partijen. Ik ben daar nog 
altijd niet goed van. Wij zijn allemaal 
professionele onderzoeksjournalisten 
met een lange staat van dienst. We zijn 
trouwens vrijgesproken: de rechtbank 
oordeelde dat we als goede journalisten 
en volgens de deontologie gehandeld 
hebben. Die uitspraak doet deugd.”

BIG DATA, HET BELGISCHE 
LEGER, DE VLUCHTELINGEN-
CRISIS EN EXTREEMRECHTS
“Er zijn een aantal topics waar we graag 
nog dieper in willen duiken. Ten eerste 
de big data. De Vlaamse mainstream-
media hebben een pact met de duivel 
gesloten. Ze verkopen de gegevens van 
hun lezers, surfers en kijkers aan ad-
verteerders, zoals Amazon en Facebook 
dat al jaren doen. Dat heeft niet alleen 
gevolgen voor onze privacy, potenti-
eel ook voor de democratie. Want met 
data kun je beïnvloeden. Kijk maar 
naar Cambridge Analytica en de illegale 
manipulatie van Facebookgebruikers 
voor de Trump-campagne in 2016. Wat 
doet de VRT met onze data? En zijn er 
nog plaatsen waar je veilig kunt surfen 
zonder dat je data worden bewaard en 
verkocht? Daarover schreef Apache- 
coördinator Jan Walraven het boek De 
diefstal van de eeuw.”

“Een tweede belangrijk dossier is het 
faillissement van het Belgische leger. 
Ons leger is jarenlang een humanitair 

leger geweest. Pas in de vorige regering 
verschoof de nadruk opnieuw naar 
bommen en F-16's. Al hebben we daar 
eigenlijk het geld niet voor. Tegelijk zet-
ten we permanent honderden soldaten 
in in onze eigen steden. Ze doen niets 
anders dan hele dagen patrouilleren. 
Terwijl ze veel nuttiger werk zouden 
kunnen verrichten in het buitenland. 
Stilaan laat het leger zijn tanden zien. 
En dan wordt het gevaarlijk. Een derde 
topic is het vluchtelingendossier. Daar 
gebeuren rare dingen. Het gaat over 
carrousels en mensenhandel, over 
vluchtelingen die jarenlang moeten 
afbetalen voor zo’n reis. We moeten die 
onmenselijke praktijken aan het licht 
brengen. Een laatste dossier is extreem-
rechts. We houden ze nauwlettend in de 
gaten: Schild & Vrienden, Vlaams Belang 
en alle mensen die zich nog rechtser 
positioneren. Tot nu toe gaat het over 
verbaal walgelijke dingen. Maar er komt 
een nieuwe generatie jongeren die geen 
graten ziet in de nazigroet met gestrekte  
arm. Als ze ook maar 1 stap te ver gaan, 
dan zitten we erbovenop.”

HET PAD VAN KARL  
VAN DEN BROECK
• Begon in 1989 als politiek 

journalist bij De Morgen
• Was adjunct-hoofdredacteur 

en vanaf 2006 
hoofdredacteur bij Knack

• Ging in 2012 aan de slag als 
freelancer, onder andere bij 
De Morgen

• Startte in 2014 als 
hoofdredacteur bij Apache

• Leidt het debatplatform 
Agora bij BOZAR

• Stokpaardjes: cultuur, 
politiek en geschiedenis

"Er komt 
een nieuwe 
generatie 
jongeren die 
geen graten 
ziet in de 
nazigroet met 
gestrekte arm." 
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GESPREK MET STORYTELLER GEERT VERDICKT

There is a crack in 
everything, that’s how 

the light gets in

“Een paar maanden na de aanslagen in Parijs ben ik met mijn dochter 

van 6 jaar op citytrip geweest in de stad. Ik wilde haar meegeven dat 

je als mens de keuze hebt: angstig in je schulp kruipen of het positieve 

opzoeken.” Aan het woord is Geert Verdickt, zanger en songschrijver bij 

BUURMAN en freelance videojournalist. In een gesprek met  

ABVV-Metaal vertelt hij over het verlangen naar een samenleving 

met meer ruimte voor het onmeetbare: genieten van kleine dingen, 

de interactie tussen mensen en het hoogste goed, namelijk geluk. 

Geert Verdickt28



W
Wanneer werd muziek belangrijk in je leven? 

GEERT VERDICKT: “Muziek werd belangrijk toen ik 15 was. 
Ik speelde basketbal op hoog wedstrijdniveau. Maar bij een 
sprong kwam ik slecht neer en daarna lag ik maanden in 
het gips. Ik werd zot. Dus ik nam de gitaar van mijn broer 
en begon te freestylen. Na een paar operaties aan mijn knie 
en een lange revalidatie ben ik opnieuw gaan basketballen. 
Maar ik viel opnieuw – mijn kruisbanden waren gescheurd en 
de meniscus was kapot – en toen was de sportcarrière echt 
wel voorbij. Ik ging intussen naar de universiteit en trok die 
zomer 3 maanden naar Amerika. Het was gewoon tijd voor iets 
anders. De muziek is wel gebleven. Intussen zijn we 6 platen 
verder – 5 met BUURMAN en een soloplaat.”

Wat vinden mensen in je muziek? 

“Ik krijg vaak de reactie dat mensen zich herkennen in 
mijn muziek. Ik schrijf over heel persoonlijke dingen. 
De laatste plaat, Einzelgänger, gaat over mijn scheiding. 
Dat is heel persoonlijk, maar tegelijk universeel. Het 
mooie is dat je dan interactie én energie krijgt – 
tussen de muzikanten die hun verhaal vertellen en de 
luisteraar die er emotie en herkenning in vindt.”

Naast muzikant ben je ook videojournalist.  

Wat is de rode draad door je werk? 

“Storytelling. Of ik nu een nieuwe plaat, bedrijfsvideo of 
tv-reportage maak: ik start altijd met een personage waarrond 
ik een verhaal vertel. Zo maakte ik in 2011 een televisiedocu-
mentaire over Ben Harpenau, een Nederlandse componist en 
pianist met de ziekte van Hunter. Dat is een zeldzame, erfelij-
ke stofwisselingsziekte die er de oorzaak van is dat bepaalde 
type suikers niet afbreken. Zo beschadigen ze organen en 
weefsels. Ben Harpenau was doof en kon maar met 3 vingers 
pianospelen. Maar zijn grote droom was om een theaterpro-
gramma te maken samen met Cor Bakker en Stef Bos. Ik volg-
de hem als filmmaker in het traject naar dat concert. Het werd 
een documentaire vol mooie gesprekken en ontmoetingen, en 
vol muziek. Ik ben heel dankbaar dat ik aan dat fantastische 
verhaal mocht schrijven.”

Wie inspireert je muzikaal?

“Mijn nieuwste ontdekking is Kate Tempest, een Britse spoken-
wordartieste die met de snelheid van een machinepistool 
haar verhalen afvuurt op het publiek. Zoek ‘People's Faces’ 
maar eens op. Zo waanzinnig mooi. Natuurlijk zijn er ook heel 
wat oude krijgers die mij voeden: Bruce Springsteen, Neil 
Young, Jacques Brel, Joe Henry – stuk voor stuk verhalenver-
tellers van de bovenste plank.”

Als het over de samenleving gaat, wat houdt je dan 

bezig? 

“Wel, ik merk hoe langer hoe meer dat de focus in de maat-
schappij komt te liggen op efficiëntie, winst en succes – zeg 
maar de meetbare en bewijsbare kant. Maar dat mensen 
steeds meer verlangen naar die andere kant: het onmeetbare, 
het gevoelsmatige, daar waar het geluk ligt. Helaas is daar op 
dit moment weinig plaats voor. ‘Zo voorbij’, een nummer op 
de vierde plaat, gaat daarover. We rennen overal naartoe en 
willen altijd maar sneller en beter. Maar zo lopen we onszelf 
voorbij. Daarbij komt dat we gevoed worden door angst. Angst 
voor het onbekende, angst voor geweld en aanslagen, angst 
voor de wereld die om zeep is.”

Hoe komen we tot die onmeetbare kant? 

“Ik denk dan aan wat Leonard Cohen zong: there is a crack 
in everything, that's how the light gets in. In welke situatie je 
ook zit, als je de energie hebt om naar het licht te zoeken, dan 
vind je de uitweg. We moeten de schoonheid van de imperfec-
tie weer leren zien. We moeten durven te focussen op het po-
sitieve. Ik geloof dat we nu op een kantelmoment zitten, dat 
mensen het beu zijn om in die angst te leven. Mensen laten 
niet alleen meer van zich horen. Ze bouwen ook letterlijk aan 
de toekomst, met bijvoorbeeld vernieuwende technologieën 
om steeds duurzamer te leven. Er is hoop in alles, en die hoop 
helpt ons om de angst weg te duwen.”

"We moeten de 
schoonheid van de 
imperfectie weer 
leren zien." 
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“Vorige week ging ik op controle bij mijn tandarts. Normaal 
sta ik na 20 minuten weer buiten. Deze keer niet. We hebben 
een uur gepraat over reizen, technologie en actualiteit. Ik 
vond dat geweldig, dat hij ineffi ciëntie toelaat. Het voedt hem 
én mij. Dat is voor mij een uitdrukking van de wet van behoud 
van energie: energie gaat nooit verloren, maar blijft bestaan 
of wordt omgezet in iets anders. Het is niet omdat je even wat 
gas terugneemt, dat die energie verloren gaat. Beeld je eens 
in dat een verzorger in een ziekenhuis een uur extra krijgt om 
langer bij een patiënt te blijven, of een arbeider een uur krijgt 
om koffi e te drinken met de collega's. Die energie gaat niet 
verloren. Die gaat naar de interactie tussen mensen en geeft 
nieuwe energie.”

Geef je die waarden bewust mee aan je kinderen? 

“Nee, dat doe ik niet bewust, maar ik probeer wel als een 
soort voorbeeld te leven. Ik hecht bijvoorbeeld veel belang 
aan het alledaagse. Voor veel mensen is het dagelijkse iets 
waar ze door moeten, om dan helemaal op te leven tijdens de 
vakanties. Bij mij is het omgekeerd: in de dagelijkse dingen 
ligt mijn geluk, daar haal ik mijn energie uit. Alles wat daarbo-
venop komt – vakanties en speciallekes – zijn een kers op de 

taart. Ik hoop dat ik die ingesteldheid ook kan doorgeven 
aan mijn kinderen.”

“Net zoals mijn vader met mij deed, neem ik mijn 
kinderen vaak mee op reis. Het is een manier om de 
wereld te leren kennen, dingen in perspectief te zien. In 
2019 reisde ik met de kinderen 3 weken door Amerika – 
5000 km door alle natuurparken tussen Denver en San 
Francisco. Ik bezocht met hen ook al vrienden in Ierland. 
Uren praten we dan. Op die manier krijgen ze stukjes 
van de wereld mee. En krijgen ze nieuwe energie, zoals 
ik uit die ontmoetingen en gesprekken energie haal.”

Je toert nog het hele voorjaar met Einzelgänger. 

Broed je intussen op een nieuw project? 

“We toeren inderdaad nog tot mei met de soloplaat. Al volgt 
er wellicht nog een tweede seizoen. Eind 2021 komt BUURMAN 
met een nieuwe groepsplaat. En dat wordt een project waar 
mijn 2 werelden – muziek en beeld – samenkomen. Ik mag nog 
niet te veel verklappen. Maar we gaan een soort roadmovie 
maken waarin ik onderweg mensen ontmoet en daaruit num-
mers laat ontstaan. Het wordt mooi – dat beloof ik.”

Geert Verdickt

"Ik haal energie uit 
ontmoetingen, de interactie 

met anderen." 
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Het museum geeft uitdrukking aan 
Brussel als het meest diverse gewest 
van België. Een op de drie inwo-
ners van Brussel heeft immers een 
nationaliteit die niet-Belgisch is. De 
herkomstcijfers van de Brusselse 
inwoners vertellen een nog meer 
divers verhaal. Bijna 70 % van de 
geregistreerde inwoners heeft wor-
tels in het buitenland. Deze cijfers 
vertalen zich ook steeds vaker op de 
werkvloer. Doordat er weinig reactie 
komt op openstaande vacatures, 
komt het meer en meer voor dat jobs 
in de metaalsector worden ingevuld 
door mensen met een migratieach-
tergrond die minstens even geschikt 
zijn voor de jobs.

Marie-Jeanne Grymonprez (lid gen-
dercommissie) zegt daarover: “Dat 
wordt niet altijd in dank afgenomen 
door de werknemers die er al enige 

Op 3 december 2019 bracht de gendercommissie een bezoek aan Molenbeek. In de 

voormiddag werd er vergaderd en in de namiddag bezochten de leden, na een korte 

wandeling, het op 12 oktober geopende Migratiemuseum in de Werkhuizenstraat.

tijd werken. Ze zien hen als een soort 
bedreiging. Ze nemen jobs af, maar 
als ze niet werken zijn het profiteurs.” 
Daarom is het des te belangrijk om uit-
stappen als deze te blijven organiseren. 
We willen de delegees op de werkvloer 
begeleiden en hen de nodige tips mee-
geven om hiermee om te gaan.

Het is van belang om de delegees in 
de eerste plaats te informeren. Ze 
moeten mee zijn met de materie om 
zo eventuele angst voor het onbeken-
de te overwinnen. Alleen zo kunnen ze 
dichter staan bij de betrokken werk-
nemers en hen begrijpen en helpen. 
Heidi Beutels (lid gendercommissie) 
over het bezoek aan het Migratiemu-
seum: “We willen weten wat het thema 
inhoudt zodat we dit zelf binnen het 
bedrijf kunnen toepassen, hoe we 
daar tegenover staan en wat we daar-
voor moeten doen.”

Een moeilijkheid bij de ondersteu-
ning van een werknemer met een 
migratieachtergrond is vaak de taal. 
“Ze kennen de taal niet en de werk-
gever en de collega’s vinden dat een 
groot probleem. Ook de papierwin-
kel is een groot probleem en daar-
om is de vakbondsvertegenwoordi-
ging goed geplaatst om die mensen 
te helpen", aldus Anja Dejonckheere 
(lid gendercommissie).

Na de rondleiding keerden de leden 
van de gendercommissie met vele 
indrukken en ideeën rijker huis-
waarts. We hopen dat de uitstap hen 
inspireerde om mee op te staan tegen 
de polarisering en het wij-zij denken 
(zoals beschreven op pagina 16) op de 
werkvloer. Wij staan mee op!

De gendercommissie staat mee op 
tegen wij-zij denken op de werkvloer

bekijk de video hier
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LEES NU ONZE 

NIEUWE UITGAVE

30 keer
in je recht
In 30 artikelen geeft de Universele Verklaring van de 
Rechten van de Mens jou het recht om mens te zijn. 
Toch zijn die rechten 70 jaar na de ondertekening nog 
altijd geen evidentie – zelfs niet bij ons. Daarom zet 
ABVV-Metaal dit jaar de schijnwerpers op elk van de 
30 artikelen.

MEER INFO HIER


